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جداسازی برخی مشاغل از بازار تهران
دولت و شهرداری تهران طی برنامه ریزی مشخص به دنبال ساماندهی بازار تهران هستند

مدیریت شهری با ارائه مشوق های ویژه قصد دارد بناهای ناپایدار را به ساختمان های ایمن و استاندارد تبدیل کند
تیشه نوسازی روی بافت های فرسوده
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8 مشوق نوسازی
تخفیفاتویژهعوارضپروانهساختمانی

وام450میلیونتومانیدولت
تخفیــف50درصــدحقالزحمهناظرســازمان

نظاممهندسی
یکطبقهتشویقیبهاملاکبالای100متر

تراکم4طبقهبهاملاک50تا100مترکهامکانتجمیع
ندارند

ارائهرایگانکلمساحتبنبستدرصورتتجمیع
تمامیاملاکواقعدرکوچهبنبست

2طبقهتشویقیدرصورتیکهمساحتکلتجمیع
به400متربرسد

ساختپارکینگهایمحلیبرایتأمینجایپارک
خودرودربافتهایفرسودهوریزدانه

مکث

   بسته شدن کامل گیت ها در دست بررسی
مسعود رنجبریان، مدیرعامل شرکت شهربان و حریم بان درباره دلیل ورود حجم بالایی از خودرو و موتورسیکلت ها به محدوده تردد ممنوع 
در بازار بزرگ تهران به همشهری می گوید: »مدیریت گیت های ورودی بازار با بخش معبربان شرکت است، اما گیت ها مدیریت واحد ندارند 
و وسایل نقلیه برای تردد به این محدوده از شهرداری منطقه12 مجوز دریافت می کنند. این کارت هایی که برای تردد در اختیار افراد قرار 
گرفته است بعضا جعل و کپی می شود. پیشنهاد بسته شدن کامل گیت ها  در خیابان های 15خرداد، ناصرخسرو و... برای بهبود کیفیت 
حمل ونقل و جابه جایی بار فقط با خودرو ها و موتورسیکلت های برقی ارائه می شود. همچنین بحث تعیین بازه زمانی مشخص برای ورود 
خودرو های حمل کالا به داخل بازار و کنترل مکانیزه و هوشمند گیت های ورودی های بازار نیز مطرح است که در دست مطالعه قرار دارد.« 

   انبارها، تولیدی ها و بافت فرسوده؛ تهدید ایمنی بازار
قدرت الله محمدی، رئیس سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری 
تهران درباره مشکل ایمنی بازار به همشهری می گوید: »بیشترین مشکلی 
که در محدوده بازار داریم به بافت فرسوده آنجا برمی گردد. همچنین تولیدی 
و انبارهایی که در آن محدوده وجود دارند. اگر بخشــی از این تولیدی ها و 
انبار ها از محدوده بازار و شهر تهران خارج شوند، قطعا شاهد افزایش ضریب 
ایمنی خواهیم بود. آتش سوزی هایی که در چند وقت اخیر در محدوده بازار 
رخ داد به دلیل وجود این انبار ها و تولیدی ها و البته سهل انگاری هایی بود 
که اتفاق افتاد. به هرحال ایمنی بازار دســت مالکان است و آنها باید به این 
موضوع توجه ویژه ای داشته باشند و آن را در اولویت قرار دهند. در حوادثی 
که در بازار رخ داد و حدود 50ساعت عملیات اطفای حریق داشتیم، حدود 
5 تا 6میلیارد تومان هزینه شد. همه  چیز دست شــهرداری نیست، شاید 
30درصد کار دست شهرداری باشــد، 70درصد دیگر کار به دیگر بخش ها 
مربوط می شود. همه باید کمک و مشارکت کنند تا کارگاه ها و انبار ها را از 
محدوده بازار و حتی شهر تهران خارج کنیم. اگر این اتفاق در بازار بیفتد، 

بافت فرسوده آن به سمت نوسازی می رود.« 

اصلماجرایآسفالت
می توان صورت مســئله را اینطور تنظیم کرد: »شهرها باید به 
سمت انسان محور شدن پیش بروند و فضا برای تردد خودروها 
باید تنگ شود.« اما این، فقط یک صورت مسئله است و با استناد 
ناقص به آن، می توان مســیری را انتخاب کرد که در آینده ای 
نه چندان دور آسیب های جدی را متوجه شهرها کند. در واقع از 
یک سو با نگاه صرف به چنین صورت مسئله ای   گزاره های لازم 
برای اینکه هدف مناسب محقق شود، نادیده گرفته می شوند و 
از ســوی دیگر، ترک فعل ها یی در انجام وظایف اداره شهر  رخ 
می دهد که نباید. حالا چرا پای این موضوع را به میان می کشیم؟ 
بحث بی توجهی به وضعیت خیابان های شهر تهران با هدف ترویج 

پیاده محوری و دوچرخه سواری در این میان است.

اصلماجراچیست؟
در دوره پیشین مدیریت شهری تهران، با شعار نگاه انسان محورانه 
به شــهر، چشــم های خیلی از تصمیم گیران و مجریان روی 
واقعیت ها بسته شده بود. اینکه بسیاری از معاونت ها و شهرداران 
مناطق، در ایجاد مسیرهای ویژه  دوچرخه سواری از هم سبقت 
می گرفتند، آنها را از توجه به نگهداشت و کوتاه تر شدن مسیرهای 
تردد خودرویی غافل کرده بود. بعضا برخی هم، پول های هنگفتی 
را در این راه خرج کردند که خیلی زود مشــخص شــد، منابع 
بیت المال را دور ریخته اند؛ چراکه بسیاری از مسیرهای باریک 
احداث شده در حاشیه   خیابان ها به دلایل مختلف )مثل شرایط 
توپوگرافی تهران، نیازهای شهروندان، ایمنی تردد و...( اساسا 
نمی توانسته اند کارکردی مفید داشته باشند. تازه این روی سکه 
است و روی دیگر سکه می گوید که این پول ها می توانسته برای 
نگهداشت معابر هزینه شود؛ که اگر اینطور می شد خیابان های 
تهران نه این همه چاله و چوله داشــت و نه نیاز به دســت کم 

11میلیون متر مربع آسفالت.

شهرداریاکنونچهکارمیکند؟
شهردار تهران دیروز در نشســت خبری خود، به نکات دقیقی 
در این زمینه اشاره کرد و از عملکردی گفت که منتج به جبران 
عقب ماندگی ها می شــود. او در بخشــی از نشست گفت سال 
گذشته با بازسازی و اضافه شــدن 2کارخانه جدید، توانسته اند 
760هزار تنُ آســفالت تولید و توزیع کنند؛ یعنی عبور از حد 
میانگین تولید. علیرضا زاکانی همچنیــن اعلام کرد که تولید 
یک میلیون و 700هزار تنی آسفالت تا پایان سال را هدف قرار 
داده اند که می تواند منجر به مرمت گسترده ای از مساحت معابر 
پایتخت شود. اما شهردار تهران نکته ای دیگر  را هم مورد اشاره 
قرار داد که مناسب سازی 3۹2کیلومتر از معابر شهر با هدف شهر 
انسان محور تا پایان سال اســت. اهمیت این مسئله از چه نظر 
است؟ از این نظر که نه تنها شــهردار فعلی به انسان محور بودن 
تهران اعتقاد دارد بلکه برای رسیدن به آن، الزامات را به درستی 
تعیین کرده اســت. به عبارتی، شــهرداری جلوی هزینه  کرد 
چشم بسته را که در خوش بینانه ترین حالت، باعث بهبود تردد 
یک درصدی ها از ســفرهای درون شــهری )دوچرخه سواران( 
می شد، گرفته است؛ تازه بدون اغراق آن یک درصد هم در دوره 
پیشــین مدیریت تهران، چندان بهره ای نبردند. شهرداری اما 
این هزینه ها را به سمت توسعه و احداث کارخانه های آسفالت و 
آسفالت ریزی برده که هم رضایت شهروندان را در پی دارد، هم 
از استهلاک خودروها کم می کند، هم به افزایش سرعت تردد 
می انجامد و هم آثار مثبت زیست محیطی مثل کاهش آلودگی 

هوا را با خود به همراه می آورد.
بنابراین اصل ماجرای توجه به آســفالت در تهــران طی دوره 
مدیریت شــهری تهران مشــخص اســت. ناگفتــه نماند که 
کارخانه های جدید آسفالت تهران با به روزترین استانداردها و 
تکنولوژی های روز دنیا و با 700بک فیلتر در همسایگی پایتخت 
فعالیت می کنند؛ یعنی  مســافت طولانی برای انتقال آسفالت 
توســط کامیون ها طی نمی شــود و ذرات آلایندگی خاصی از 
کارخانه ها بیــرون نمی آید؛ مواردی که برنامه محیط زیســت 
ســازمان ملل متحد )UNEP( هم بر آن برای آســفالت معابر 
خودرویی صحه گذاشته است. اگرچه همچنان محققان درصدد 
هستند تا به مواداولیه بهتری برای پوشش کف معابر دست پیدا 
کنند که هم کاهش گازهای گلخانه ای را به دنبال داشته باشد و 
هم از نفوذ و هدایت آب های سطحی به سفره های زیرزمینی و 

کانال های زیرسطحی جلوگیری نکنند.

طرح»رصد2«بهمنطقه19رسید
 چهاردهمین رویداد طرح رصد2 اختصاص به بازدید از پروژه های 
منطقه1۹ داشت که این مهم با حضور محمد آخوندی، رئیس 
کمیسیون برنامه و بودجه، احمد صادقی، رئیس کمیته شفافیت 
و شهر هوشمند و میثم مظفر، رئیس کمیته بودجه و نظارت مالی 
شورا صورت گرفت. ضرورت احداث تصفیه خانه جنوب غرب و 
تکمیل شبکه فاضلاب شــهری در ناحیه3 مورد تأکید اعضای 
شورا قرار گرفت. اهم پروژه هایی که در این طرح اعضای شورا از 

آنها بازدید کردند عبارتند از: 

رفعمعارضاتملکیدرمسیربازگشاییخیابانرحمانجنوبی
خارجشدنمحلاتناحیه2ازبنبست

احداثورودیازشــقایقبهرحماندرآیندهنزدیکوکاهش
بارترافیکی

بهسازیخیاباننیایشبااجرایعملیاتجدولکشی،هدایت
آبهایسطحیبهکانال

احداثآمفیتئاترروبازبوستانشهیدکاظمیکهبیشاز17سال
رهاشدهبود

بهسازیوبازســازیپایانهاتوبوسرانیشهیدسروریباایجاد
سایهبان،تعویضنیمکتهاو...

بهسازیخیابانسهیلمرکزیوجنوبیبالولهگذاریجمعآوری
آبهایسطحی

احداثخیابانهای35متریپاییزان،شیرچنگ،35متریپونه
وسرایمحلهاسماعیلآباد

احداثفازدومتصفیهخانهخلیجفارسباظرفیت7هزارمترمکعب

شورا

برقیشدن،راهبرونرفت
ازچالشهایشهرنشینی

رئیس سامانه مدیریت شــهری و نظارت همگانی 
)137پلاس( که اخیرا در کنفرانس بین المللی برق 
2023 شرکت داشته، برقی شــدن امور شهری را 
راهکار برون رفت از چالش های شهرنشینی دانست 
و گفت: »یکی از چالش های مطرح در دنیا، افزایش 
شدید دمای کره زمین به دلیل استفاده بیش از حد از 
سوخت های فسیلی و انتشار گازهای گلخانه ای است. 
کشورها و ملت ها برای برون رفت از این چالش باید 
به سمت برقی ســازی  امور پیش بروند تا مخاطرات 
زیست محیطی کاهش یابد.« رضا ناصری مقاله خود 
را با محوریت فناوری های هوشمند برای مهندسی 
برق در یک شــهر هوشــمند با هدف برون رفت از 
مخاطرات زیســت محیطی و با موضوع »سیستم 
تشــخیص زباله با اســتفاده از یادگیری عمیق در 
شــهرهای هوشــمند« در این کنفرانس ارائه داد. 
رئیس سامانه 137پلاس همچنین با اشاره به اینکه 
موضوع بازیافت، مهم ترین محصــول در مدیریت 
پسماند اســت که از هدر رفت ســرمایه های ملی 
جلوگیری می کنــد و مصرف موادخــام و انرژی را 
کاهش می دهد، گفت: »کشــورهای آســیایی در 
صدر فهرســت بازیافت زباله در جهــان قرار دارند 
که در این میان، کره جنوبی بــا ۴۹درصد بازیافت، 
سنگاپور با ۴7درصد و هنگ کنگ نیز با ۴5درصد 
بازیافت، رتبه ســوم را به خود اختصاص داده اند.« 
به گفته ناصری، یکی از دســتاوردهای این ســفر، 
حرکت به سمت برقی سازی  مدیریت شهری در ارائه 
خدمات و کاهش آلاینده های زیست محیطی است .

 خبر

یادداشت

نوسازیبافتهایشهری،رویکردشهرداریدرایندورهاست؛
چراکهتهرانبهدلیلداشتنگســلهایفعالوبزرگازجمله
شهرهایزلزلهخیزمحسوبمیشــودوبافتهایفرسودههم
درزمانوقوعحوادثیچونزلزلــهمانندبمبعملمیکنندو
میتواننداثراتمخرباینواقعهتلخراچندبرابرافزایشدهند؛
ازاینرونوسازیدردستورکارمدیریتشهریقرارگرفتهودر
ایندورهتلاشمیشودباارائهمشــوقهایویژهاینفراینددر
بافتهایفرسودهپایتختکهبهگفتهحمیدرضاصارمی،معاون
شهرسازیومعماریمســاحتآنبه4500هکتارمیرسدکه
52درصدنیازمندنوسازیهستندراتسریعوتسهیلواینبناها

رابهساختمانهایایمنواستانداردتبدیلکند.
بررسیاعدادوارقامنشــانمیدهدکهسهماملاکریزدانهاز
تخفیفاتپیشبینیشدهبسیاراندکاســتوبههمیندلیل
ساکنانایناملاکرغبتیبراینوسازیندارند.شورانسبتبه
اینموضوعبیتفاوتنبودوبرایحلآنهفتهگذشتهطرحیرا
ارائهدادکهبراساسآنمتراژاملاکیکهمشمولتخفیفمیشوند
کاهشیافت؛ازاینروبراساسطرحمصوبهشورااملاک120متری
ازتخفیف80درصدی،املاک150متریازتخفیف100درصدی
واملاککمتراز50متریهمازتخفیــف50درصدیبهرهمند

میشوند.

گستردهشدندایرهساختوساز
 اعضای پارلمان شهری امیدوارند با طرح ارائه شده مذکور فرایند نوسازی 
در بافت های ریزدانه شتاب بیشــتری بگیرد. آنطور که مهدی عباسی، 
رئیس کمیسیون معماری و شهرسازی به همشهری گفته: »سیاست های 
شورا در دوره ششم به گونه ای است تا بتوانیم در بافت فرسوده سرعت 
نوســازی را افزایش دهیم و با ارائه و تصویب طرح موردنظر قطعاً دایره 
ساخت وساز گسترده خواهد شد.« البته او به موضوع کیفیت هم اشاره 
و عنوان کرد: »علاوه بر مشــوق ها، در کمیسیون رویکردی را پیگیری 
می کنیم تا بتوانیم در نوسازی بافت های فرسوده شاهد کیفیت بخشی 
در سکونتگاه ها باشیم. همچنین در طرح های شهری و بودجه سنواتی 
رویکردمان و برنامه و توجهمان این است که مداخلاتی در بافت انجام 
دهیم تا افزایش سرانه ها و آزادسازی معابر را داشته باشیم و سیاست های 
تجمیعی هم به گونه ای انجام شوند که علاوه بر رفع مسائل ریزدانگی، 
شاهد تبدیل بافت های ناپایدار به ســاختمان های استاندارد باشیم.« 
عباسی با بیان اینکه نوسازی بافت های فرسوده در مسیر حرکت است، 
گفت: »اقدامات خوبی صورت گرفته و در این حوزه شاهد رشد هستیم، 
اما هنوز از آنچه انتظار داشتیم فاصله داریم؛ چرا که هنوز نتوانسته ایم 
فرایندها را از طریق هوشمندســازی و حذف بوروکراسی های زائد و... 

تسریع کنیم.«

حرکتبهسمتبلوکسازی
تورق عملکرد شهرداری تهران در نوسازی بافت های فرسوده، بیانگر آن 
است که مدیریت شهری این موضوع را در اولویت قرار داده است و سعی 
دارد بافت های فرســوده و ناپایدار تهران را به حداقل برساند. تجمیع 

املاک یکی از راهکارهای نوســازی است که مورد استقبال شهروندان 
به ویژه ســاکنان املاک ریزدانه قــرار گرفته و از ســوی دیگر به گفته 
حمیدرضا صارمی، معاون شهرسازی و معماری شهردار تهران الزام برنامه 
چهارم حرکت در مسیر تجمیع و بلوک سازی است. او به همشهری گفت: 
»از کل بافت فرسوده )۴500هکتار( ۴8درصد نوسازی شده و 52درصد 
نیاز به نوسازی دارد؛ بنابراین با مشوق های پیش بینی شده سعی داریم 
شهروندان را به این کار ترغیب کنیم؛ چراکه زلزله خیزی شهر تهران این 
موضوع را به ضرورت تبدیل می کند و امیدواریم با همکاری شهروندان 
شاهد تحولات خوبی در این حوزه باشــیم.« به گفته او، سال گذشته 
637مورد تجمیع املاک بالای 200مترمربع انجام شــده که در حوزه 

شهرسازی بی نظیر بوده است.

وضعیتبازارتهرانآنقدربغرنجشــدهاســتکهعلاوهبر
مدیریتشــهری،دولتراهمبرایسروساماندادنبهاین
بخش105هکتاریازشــهرتهرانبهصرافتانداختهاست.
بازدیدمیدانیاحمدوحیدی،وزیرکشورهمراهمحمدحسن
نامی،رئیسسازمانمدیریتبحرانازبازاروورودمستقیم
علیرضافخاری،استاندارتهرانبهاینموضوع،نشانازشکل
گرفتنیکعزمجدیبرایخارجکردنبازارازاینبنبست

چندینوچندسالهاست.
بهگزارشهمشهری،بیستوسومخردادماهبودکهجلسه
چارهاندیشــیبرایمخاطراتبازارتهرانباتأکیدبرلزوم
ساماندهیمعضلاتپایتختباحضوراستاندارتهرانبرگزار
شدوخروجیآنتشکیلکارگروهتخصصیبرایتجمیعو
تلفیقپیشنهادهاواقداماتدرحوزهمخاطراتبازارظرف
مدتمشخصبود.دراینجلسهاستاندارتهرانباتأکیدبر

اینموضوعکهدرشرایطفعلیبازاربامواردامنیتی،عمرانی،
ایمنی،خدماتیوحملونقلمواجههستیم،گفت:»اگریک
کاراثرگذاردرتهرانانجامدهیم،ســاماندهیبازاراست.
وضعیتفعلیبازارامروزجوابگویحجمفعالیتها،ترددهاو
جمعیتکنونینیستودراینحوزهنیازمندبازنگریهستیم.«
همچنیندرایننشست،پیشنهادشدکهشهرداریتهران
مجریطرحبازسازیباشــدودبیرخانهایبرایهمکاریدر
حوزهرفعخطراتوایمنسازیوحوزههایامنیتیواجتماعی
دراستانداریتهرانتشــکیلووظیفهآنبهحوزهسیاسی
واجتماعیمحولشود.همچنینبرلزوماحصایدقیقآمار
ترددها،ورودوخروجامکاناتووسایلتولیدیوانبارشدهدر
بازارتهرانتأکیدشد.درهمینخصوصفخاریدربارهانتقال
انبارهاوباراندازهایبازاربهاطرافشهرتهرانکهبهویژهمورد
تأکیدسازمانآتشنشــانیوخدماتایمنیوپلیسراهور
تهرانبزرگاستوتأثیرزیادیدرایمنیوکاهشترافیک
اینمحدودهازپایتختدارد،میگوید:»تفکیکوضعیتدر
بازارضروریاستوبایدمشاغلمرتبطوهمپوشانندهباهم

ادغامومشاغلبدونربطجداسازیشوند.«

   مشکلات ترافیکی
ترافیک در اطــراف و خیابان های منتهی به بــازار تهران یکی از 
چالش های جدی در این محدوده از شــهر است. به دلیل کمبود 
فضای پارک در اطراف بازار شــاهد توقف دوبله و حتی ســوبله 
خودرو ها در ورودی های اطراف هستیم و موتورسیکلت ها نیز در 
حاشیه خیابان و همچنین پیاده رو های منتهی به بازار قطار شده اند. 
قرار بود طرح هایی برای ساماندهی موتورسیکلت ها در این بخش 
اجرا شــود. زینب عبادی، معاون حمل ونقل و ترافیک منطقه12 
در این رابطه به روزنامه همشــهری می گوید: »برای ساماندهی 
چرخ دســتی ها کارهایی در حال انجام است و درحال شناسایی 
شرکت هایی هســتیم که در این زمینه دارای صلاحیت هستند. 

برای جلوگیری از ورود موتورســیکلت ها به محدوده پیاده رو، از 
طریق پیمانکار نرده کشی و مانع گذاری هایی انجام شده و درحال 
انجام است تا به صورت فیزیکی حتی المقدور جلوی این کار گرفته 
شود. درحال هماهنگی با خود بازار هستیم تا از ورود وسایل نقلیه 
متفرقه به این محدوده جلوگیری شود. در خیابان های اطراف بازار 
مانند خیام، سعدی و ناصرخسرو هم پارکینگ های خصوصی و هم 
پارکینگ های شهرداری وجود دارد که البته کافی نیست، اما قصد 
نداریم با ایجاد فضای پارک بیشتر برای حضور و تردد وسایل نقلیه 
شخصی جاذبه ســفر ایجاد کنیم. درمورد وسایل نقلیه که توقف 

دوبله دارند هم پلیس باید اعمال قانون کند.« 
تئاترشهرمحصورنمیشود

سخنگوی شورای اســلامی شــهر تهران گفت: دیوارکشی و 
محصورشدن به شکلی که برخی تصور می کنند به هیچ عنوان 
برای تئاترشهر مطرح نیست. طرح هایی در سازمان زیباسازی 
شهر تهران آماده شــده و مجموعه وزارت فرهنگ و ارشاد هم 
اخیرا طرح دیگری را آماده کرده است که باید بررسی شود. اینها 
قابلیتی خواهد داشت که حریم مجموعه فرهنگی تئاترشهر را 

از ورود بی ضابطه حفاظت کند.
به گزارش همشــهری، علیرضا نادعلی گفــت: آنچه مجموعه 
مدیریت شهری درنظر دارد، این است که چون اطراف تئاترشهر 
و بوســتان دانشــجو محل برگزاری رویدادهای اجتماع محور 
است، حصارکشی و دیوار حائل جداکننده به شرایط و وضعیت 
این مجموعه آسیب می زند. در طرح های جایگزین از ظرایفی 
استفاده شده اســت که به نوعی جدایی را با هدف حفاظت و 
حراست از مجموعه محقق کند. وی با اشاره به یکی از مشکلات 
مربوط به دستفروشی، اضافه کرد: در ضلع شمال غربی پارک 
لاله، تعدادی از غرفه ها برای اسکان موقت دستفروشان تشکیل 
شده که سال هاست باقی مانده و دیگر قابل جابه جایی نیست 
و به یکی از معضلات منطقه 6 تبدیل شده است. دستفروشانی 
که قرار بود به طور موقت از این غرفه ها استفاده کنند، با گذشت 
زمان برای خودشــان حق قائل شدند. ادوار مختلف شهرداری 

تهران هم نتوانسته است این معضل را حل کند.

جمعآوریسرعتگیرهایاضافی
مدیرکل حمل ونقل عمومی و امور مناطق شهرداری تهران از 
جمع آوری سرعت گیر های مازاد شهر تهران خبر داد. به گزارش 
همشهری، مهدی گلشــنی درباره وضعیت سرعت گیر ها در 
تهران گفت: استفاده از ســرعت گیر برای ایمن سازی  حرکت 
عابران پیاده است و یکی از روش هایی است که سالیان سال مورد 
استفاده قرار گرفته است. البته بعضاً در استفاده از سرعت گیر 
زیاده روی شده اســت؛ به همین علت در مکان هایی که شاید 
می شد با اســتفاده از روش های دیگر همچون سرعت کاه های 
مجازی یا خط کشی عابر پیاده و... ایمن ســازی  انجام شود، با 

سرعت کاه، محل را ایمن کردند.
وی با بیان اینکه بررســی ها نشان داده اســت که بسیاری از 
المان های موجود در شــهر، به صورت مازاد نصب شده است، 
افزود: در حال حاضر در حال شناسایی المان های مازاد در سطح 
شهر هستیم که شامل نرده ها، گاردریل ها، چراغ های راهنمایی 
و... است. همچنین سرعت کاه های مازاد نیز در حال شناسایی 
هستند تا در مواردی که واقعا ضروری نبوده است، جمع آوری 
شــوند. مدیرکل حمل ونقل عمومی و امور مناطق شهرداری 
تهران در مورد زمانبندی اجرای این کار، گفــت: این کار را با 
عنوان پروژه حذف المان های مازاد ترافیکی برای سال 1۴02 

تعریف کردیم که تا پایان سال اجرا می شود.

حامدفوقانی؛روزنامه نگار

نخستین خروجی مطالعات انجام شده 
درخصوص بازار تا یک ماه آینده

علیرضافخاری،اســتاندارتهران:»بازارنهتنهابرایشهر
تهران،بلکهبرایتمامکشــوریکمرکزبسیارحساسو
مهمدرحوزهاقتصادیبهشمارمیرود؛بنابراینازاهمیت
ویژهوخاصیبرخورداراست.درکناراینموضوع،بافت،
دسترسیهاوموقعیت،ســازههاوسازندههاو...آندارای
ویژگیهاییاســتکهبازارتهرانراازســایربخشهای
شهریمتمایزمیسازد.باتوجهبهاینموضوع،برایحفظ
تعادلوچگونگیاســتفادهوبهرهوریوهمچنینمقابله
باحوادثنگرانکنندهاحتمالیدرمحدودهبازار،دستور
کاریراتنظیمکردهایموازایــنرهگذرچندینکارگروه
تشکیلشدهاســتتادرخصوصبازار،کارهایمطالعاتی
انجامدهند.اســتقرار،ترکیبوتجزیهنوعکاربریهایی
کهدربازارمیتواندصورتپذیرد،گسترشمییابدوحتی
طرحجابهجاییوعدمتمرکزازوضعیتموجودهمگیجزو
مواردیاستکهدوستانمشغولمطالعهرویآنهاهستند.
طبیعتانخستینرویکردونگاهماایناستکهبازارازحوادث
احتمالیایکهممکناســترخدهد،ایمنشودوامکان
دسترسیوتوزیعظرفیتهایامدادونجاتبهخوبیصورت
پذیرد.نکتهبعدیکهبســیارمهماستتفکیکترکیبات
بازاراست.حدوداتایکماهآیندهبایدبتوانیممحصولاولیه
ازاینکارهایمطالعاتیرااستخراجکنیمتامبناییبرای

تصمیمسازیهاوطراحیهایبعدیباشد.«

مکث


